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e cao loopt van 1 juni 2020 tot en met 31 december 
2022 en kent onder meer een eenmalige  uit kering 
tot 31 december 2021 en een structurele  loons -

 verhoging van 6 procent per 1 januari 2022. Het proces 
duurde deze keer lang door verschillen van inzicht bĳ belang-
rĳke  onderwerpen als de 80-90-100-regeling, door de 
 coronamaat regelen en door actuele ontwikkelingen als de 
oorlog in  Oekraïne, de inflatie en de stikstofproblematiek. 
Vertegenwoordigers van de drie partĳen aan de   onder han -
delingstafel en de voorzitter blikken terug. 

 
 
 

 

“Ik was de voorzitter van het cao-
overleg en nam een neutrale positie 
in. Ik heb me niet inhoudelĳk met het 
gesprek bemoeid, maar vooral het 
proces begeleid en hobbels  glad -
gestreken. Het was mĳn zesde cao-
overleg en het is niet eerder zo 
uit gelopen. Op een gegeven moment 
stonden de partĳen lĳnrecht tegen-
over elkaar, waarna het vastliep.  
De bonden hebben toen hun leden 
geraadpleegd.  Onder tussen ge-
beurde er in de wereld van alles wat 
ook weer invloed had op ons proces. 
Uiteindelĳk heeft iedereen wat water 
bĳ de wĳn gedaan en kon een ak-
koord worden bereikt. We zĳn nu in 
gesprek over de volgende cao die op 
1 januari van kracht moet zĳn.” 
 

 
“Ik kĳk met gemengde gevoelens terug op dit proces.  
Het ging moeizaam en traag en ook bĳ onze leden voelde ik 
wrevel omdat het allemaal zo lang duurde. Maar we zĳn blĳ 
dat er nu een begin is gemaakt met het verbeteren van duur-
zame inzetbaarheid, vooral bĳ de ouderen. Het resultaat is 
nog aan de magere kant, maar het is een begin. Liever had-
den we een complete 80-90-100-regeling ingevoerd gezien. 
Bĳ andere sectoren is daar wel ruimte voor. Als ik naar deze 
cao kĳk, dan zie ik dat onze arbeidsvoorwaarden beginnen 
achter te lopen bĳ aangrenzende sectoren, zoals de zuivel  
en de landbouw. Werkgevers zien straks mogelĳk goed 
 geschoold personeel weglopen naar die andere sectoren.  
Uiteindelĳk hebben we een cao-akkoord kunnen sluiten, maar 
ik had niet de indruk dat dat van harte ging. Ik kreeg het 
 gevoel dat de werkgeverszĳde niet zo begaan was met de 
omstandigheden van onze leden. Tĳdens onze  ledenraad -
plegingen hebben we van veel mensen gehoord dat ze er 

Werken aan een 
Moeizaam en langdurig. Zo omschrijven alle deelnemers aan het cao-
overleg de manier waarop de nieuwste cao voor onze sector tot stand is 
gekomen. Wel is iedereen opgelucht dat er uiteindelijk goed werkbare 
afspraken op tafel liggen. Inmiddels zijn ze vol goede moed begonnen 
aan de ronde voor de volgende cao, die er op 1 januari moet liggen. 
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flink op achteruitgingen door de stĳgende kosten voor le-
vensonderhoud. Voor de volgende cao hebben we de wen-
sen van de leden geïnventariseerd. Belangrĳke onderwerpen 
worden het loon en duurzame inzetbaarheid.”  
 

 
 
 
 
 
  

Siward Swart is een onafhankelĳk adviseur over  arbeids -
voorwaarden en heeft een eigen bedrĳf, SCOHR. Hĳ is ge-
vraagd om als woordvoerder van werkgevers op te treden. 
“Ik ben als opvolger van Henk Strating pas sinds januari bĳ 
dit cao-overleg betrokken. Ik werd geconfronteerd met de 
situatie dat vakbonden maandenlang niet digitaal wilden 
overleggen ondanks corona. Daarnaast wachtte Nevedi al 
sinds september op een reactie van de bonden op het werk-
geverseindbod. De oorlog in Oekraïne, het  grondstoffen -
tekort en de inflatie hebben grote invloed op dit dossier 
gehad en zeker gezorgd voor een gevoel van urgentie bĳ 
 iedereen om snel een cao af te sluiten. Een aantal  werk -
gevers heeft vooruitlopend op die cao al een voorschot aan 
werknemers gegeven. De gesprekken waar ik bĳ was,  ver -
liepen in goede harmonie. Beide partĳen hadden begrip 
voor elkaar maar hielden vast aan hun thema’s. Werkgevers 
vinden de  80-90-100-regeling niet te doen en houden vast 
aan de  regeling voor vervroegde uittreding.  
Het stikstofdossier lag al in het voorjaar op tafel. Dat bevat 
maatregelen die leiden tot krimp in de sector. Werkgevers 

willen goede arbeidsvoorwaarden om een aantrekkelĳke 
werkgever te blĳven in deze sector, de loonparagraaf moet 
blĳven aansluiten bĳ de markt en aanpalende sectoren.  
Ik vind het belangrĳk dat we nu een goede loonsverhoging 
hebben kunnen afspreken voor onze werknemers die past bĳ 
de huidige situatie.” 

 
 
 
 

“De bonden willen graag de invoering van een 80-90-100-
regeling en een zwaar-werk (RVU)-regeling, maar  werk -
gevers absoluut niet. Dit leidde lange tĳd tot een impasse 
waarbĳ coronamaatregelen en digitaal onderhandelen ook 
vertraagden. Gevolg was wel dat we vaak gesproken heb-
ben met werknemers op locatie en in vakbondsbĳeenkom-
sten. Wat opviel was het verschil van inzicht tussen mensen 
in de staf en op kantoor en op de werkvloer. Ik zie hier meer 
polarisatie tussen witte en blauwe boorden dan bĳ andere 
sectoren. Dit kan ook het gevolg zĳn van de tweedeling in 
de cao, waarbĳ het kantoorpersoneel niet onder de cao 
valt. Hun belangen gaan daardoor uit elkaar lopen. Ik hoop 
dat de werkgevers dat ook gaan zien en dat we bĳ de 
nieuwe cao beide groepen meer kunnen integreren. De ge-

volgen van de oorlog in Oekraïne, 
de stikstofproblematiek en de  in -
flatie vormen een uitdaging voor  
de nieuwe cao-onderhandelingen.  
Dit is een probleem voor iedereen. 
Werkgevers zullen mogelĳk niet 
alles aan een nieuwe cao willen 
 besteden. Zĳ zullen ook rekening 
willen houden met een eventuele 
sanering vanwege het stikstofdos-
sier of met de inkoop van graan 
tegen hogere prĳzen. Omdat we  
nu snel tot een cao willen komen, 
hebben we een beperkt pakket 
voorstellen, die gericht zĳn op loon, 
pensioen en koopkrachtbehoud. 
Wat betreft de oude dag kĳken we 
hoe de huidige afspraken in de 
praktĳk uitpakken. Ik ben er trots 
op dat iedereen uiteindelĳk wel wil-
lend was om eruit te komen en dat 
we nu een nieuwe cao hebben.” 

nieuwe cao
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Inflatie is een probleem  
van iedereen
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Inspecteurs controleren strenger op naleving van  brand -

veiligheidsvoorschriften dan vroeger en schrijven net zo 

streng eigen oplossingen voor. Vaak is dat terecht, maar dat 

laatste kan soms wel anders, met meer oog voor maatwerk bij 

een ondernemer. Dat vindt Klaas Lok, veiligheidskundige  

en HSE-specialist.

ndernemers zeggen dat het steeds  moei lijker is 
om hun bedrijf te verzekeren, omdat de eisen van 
verzekeringsmaatschappijen toenemen en strenger 

worden. Klaas Lok stelt dat er ook iets anders speelt. “Ik 
constateer dat maatschappijen steeds meer controleren op 
de naleving van de veiligheidsvoorschriften. Als je vroeger 
een RI&E- of explosiedocument had, vroeg de inspecteur 
vaak niet door naar documenten. Nu doen ze dat wel en 
 vragen wat je ermee doet. Ze willen 
terecht geen  papieren tijgers in een 
bureaula.”  
 
Beleid 
“Het gebeurt ook dat verzekerings-
maatschappijen bepaalde oplossingen voorschrijven. Als ze 
bijvoorbeeld in het buitenland veel brandjes hebben leggen 
ze ook in Nederland de lat hoger. Ze hebben niet echt be-
leid op dit onderwerp, terwijl je dat wel zou verwachten.  
Ze schrijven vaak standaardmaatregelen voor die niet de 
beste of meest efficiënte zijn voor de situatie bij een  indi -
vidueel bedrijf. Soms voegen de maatregelen niets toe, 
maar kosten wel veel geld.”   

Veiligheidskundige Klaas Lok 

Zorg voor goed plan van  
aanpak brandpreventie

O
Schade besparen 
Klaas Lok benadrukt dat je de voorzorgsmaatregelen niet 
neemt om het een verzekeringsinspecteur naar de zin te 
maken, maar om je werknemers veilig te laten werken en je 
bedrijf schade te besparen: “Het is natuurlijk in het belang 
van het bedrijf om geen brand te krijgen. Het herstel duurt 
minimaal een paar weken, de herstelkosten zijn hoog en je 
loopt  in komsten mis.”  

Het is volgens hem van 
 belang dat bedrijven hun 
plannen op orde hebben en 
bij een inspectie meteen 
moeten kunnen laten zien 
wat ze met de opmerkingen 

van de vorige inspectie hebben gedaan.  
“Ik zie dat bedrijven soms de discipline niet hebben om  ver -
beteringen door te voeren. Zelf kan je al veel doen. Houd 
vast aan je eigen RI&E en explosieveiligheidsdocument,  
houd je eigen plan van aanpak bij en laat de inspectie met-
een alle stukken zien. Als je niks doet of niet meer weet wat 
je zou doen, dan heb je weinig poten om op te staan.” 
 
Nuttige oplossingen 
“Verdedig ook je eigen maatregelen. Zorg voor  onder -
bouwing in je documentatie. Je ziet soms dat er bij maat-
schappijen een beetje willekeur is, ze vragen niet allemaal 
dezelfde oplossingen. Ik zie in de sector soms eenvoudige  
en nuttige oplossingen, beter dan van verzekeringsmaat-
schappijen. Die adviseer ik dan ook bij anderen. En houd je 
bedrijf schoon, dat is van levensbelang.” 

Inspectie wil geen 
 papieren tijgers
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Vissers Mengvoeders 
 

ij zijn een klein bedrijf, maar moeten aan 
 dezelfde brandveiligheidseisen voldoen als 
grote bedrijven met drie ploegendiensten. 

Ze zouden juist moeten kijken naar wat ieder bedrijf 
aan maatwerk heeft bedacht.” Dat zegt Anne Vissers 
van Vissers Mengvoeders. 
  
Anne is hoofd kwaliteitszorg en medewerker product-
ondersteuning bij dit familiebedrijf dat zes mensen in 
dienst heeft.  
“We moeten als klein bedrijf een vlammendover aan-
schaffen en dat is voor ons, met maar een laag aantal 
productie-uren per dag, een veel grotere en ingrijpen-
dere investering dan voor een bedrijf dat met drie 
ploegen produceert en waar de molen dus vijftien uur 
per dag draait. Zo zijn er meer voorbeelden te noe-
men. Het gaat om grote investeringen, waarvoor je 
het geld moet hebben en waarvan je je kunt afvragen 
of ze voor een klein bedrijf nodig zijn. Via Nevedi zijn 
we bij Klaas Lok terecht gekomen. Hij adviseert wat 
wel of niet werkt bij ons en hij gaat heel praktisch de 
strijd aan met de verzekeringsmaatschappijen. Het is 
beter te behappen als er meer per bedrijf wordt  ge -
keken naar wat goed werkt.” 

“W

Foto’s 
boven: filterdoeken tegen stof 
midden: oom Wil, Anne en vader Marc 
onder: elektriciteitskast buiten 
pagina links: in de bedieningskamer
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et Jongerencongres 2022 vond op 6 juni plaats in de 
 Jaarbeurshal in Utrecht en had de toekomst van de 
 diervoedersector als thema. Hoe kunnen we de sector 

verduurzamen en productieprocessen en  diervoedergrond -
stoffen CO2-neutraal maken? Deze en meer vragen werden  
daar besproken door ruim honderd jonge vakmensen uit 
 Nederland en België.  
 
Annelies Ooms blikt terug: “Het is een onderwerp met moeilijke 
vragen waarop je niet eenduidig ja of nee kunt antwoorden. 
Mensen in de processing zijn zich bewust van wat er moet 

 gebeuren, maar ze zijn maar een kleine schakel in de hele route 
van diervoer. Het is goed om te zien dat bijvoorbeeld De Heus 
met een plan werkt en dit ook strikt naleeft. Elke stap voor ver-
duurzaming die je nu neemt, heeft gevolgen voor de toekomst. 
Je moet er wel snel aan beginnen, anders is het te laat. Ouderen 
zitten vaak in de ‘Ja, maar- stand’ en daarmee kom je niet verder. 
Jongeren willen dat vermijden, zij willen de uitdagingen ombui-
gen tot kansen. Het is hoopgevend. Ze vragen om actie richting 
een duidelijke visie en doelstelling om samen actief aan te wer-
ken. Dat is positief voor de toekomst, zeker voor een sector die zo 
zwaar onder druk staat als de onze.” 

“Een van de conclusies van het Jongerencongres dit jaar was dat we nu risico’s 

moeten nemen om in de toekomst nog een rol te hebben. Het is tijd om stap-

pen te zetten en heilige huisjes omver te werpen. Dat maakte veel indruk op 

me.” Aan het woord is Annelies Ooms, accountmanager DSM en bestuurslid 

van de Young Feed Professionals, medeorganisator van het Jongerencongres. 

Jongerencongres biedt hoop 

H

Uitdagingen  
ombuigen tot kansen
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Arbocatalogus:  
Fysieke belasting  

 

We hebben in deze branche allemaal te maken 
met lichamelijke (fysieke) belasting. Of je nou de 
hele dag achter een computer zit of met zware 
zakken of dozen sleept: als je niet uitkijkt, loop 
je een blessure op. Op latere leeftijd is daar vaak 
niets meer aan te doen, dus het is belangrijk dat 
je op tijd let op je lichaamshouding. 
 

erkgevers moeten in kaart brengen welke risico’s 
 werknemers lopen en daarover vaak en uitgebreid 
 voorlichting geven.  

 
Duwen en trekken kan belastend zijn, bijvoorbeeld als je de slang 
van bulkladingen moet manoeuvreren of een handpalletwagen be-
dient. Deze belasting kan je verminderen door bijvoorbeeld elektri-
sche hulpmiddelen te gebruiken, goede karren met grote banden in 
te zetten en veiligheidsschoenen met een antislipzool te gebruiken.   
 
Lichaamstrillingen zijn een risico waar je niet snel aan denkt, maar 
waar je wel ernstige schade van kunt oplopen. Mensen die bijvoor-
beeld veel op een vorkheftruc zitten, kunnen daar last van hebben. 
Oplossingen zijn bijvoorbeeld goed onderhoud, betere banden en 
een rustige rijstijl.  
 
Trillingen kunnen zich beperken tot je handen door trillend  hand -
gereedschap. Zoek naar gereedschap dat minder trilt en wissel je 
werk af met andere werkzaamheden.  
 
                    Meer informatie 

Meer informatie is te vinden op  
www.arbocatalogusgraan.nl  

onder fysieke belasting. Daar staat 
onder meer een  animatiefilmpje 

over  fysieke belasting.  
Download ook de  Nevedi 
 Veiligheidspaspoort app.  

Je vindt daar regels en  
tips over veilig werken.

 oh zit  
dat zo

W
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Het jaarlijkse Jongerencongres is een initiatief  

van  Nevedi, Feed Design Lab (FDL) en Belgian Feed 

 Asso ciation (BFA). Dit congres werd in 2016 voor het 

eerst georganiseerd. 



Ze schrijft columns, verhalen en boeken en heeft een 
moordspel ontwikkeld. Veiligheid op de werkvloer is het 
centrale thema in al deze publicaties. Tamara Onos (50) 
is arbeidshygiënist en gebruikt speelse en creatieve 
 middelen om kennis over veilig en gezond werken te 
 verspreiden. Sinds kort is ze namens de FNV lid van de 
werkgroep Arbocatalogus van het Sociaal Fonds, waar ze 
Brenda de Jong opvolgt die met pensioen is gegaan. 

Even voorstellen  
amara Onos studeerde  milieu -
hygiëne aan de Wageningen Uni ver-
siteit met als specialisatie milieu, 

arbeid en  gezondheid. Daarna volgde ze aan-
vullende  opleidingen en cursussen, waaronder 
de kopstudie bij PHOV (Post Hoger Onderwijs 
Veiligheidskunde) waardoor ze nu ook 
hoger veiligheidsdeskundige is. Ze heeft 
samen met een collega een eigen bedrijf. 
 
“Mijn werk is nooit saai. Ik kom op allerlei 
plekken en spreek veel mensen die het 
leuk vinden om over hun werk te vertel-
len. Het is interessant om te zien hoe 
 dingen gemaakt worden. En op het mo-
ment dat ik denk dat ik iets snap, komt  
de wetenschap met een nieuw inzicht 
waardoor er weer veel te leren valt”, 
aldus  Tamara. 
“Ik merk dat er steeds meer aandacht 
komt voor gevaarlijke stoffen. Voorheen 
letten  bedrijven vooral op het voorkomen 
van  on gevallen en de directe gevolgen 
van een  ongeluk. Nu verschuift de aan-
dacht meer naar risico’s op lange termijn 
en  beroeps ziekten. Ook wordt er meer 
 gekeken naar de gevolgen van bijvoorbeeld 
 uitstoot van  stoffen voor de omgeving. 
 Voorbeelden zijn Tata Steel en Schiphol.” 

 

Onze sector is nieuw voor Tamara.  
“Voorheen zat ik meer in de bouw en rubber. 
Het is erg interessant om een nieuwe sector 
te ontdekken. Ik ben bij twee bedrijven op 
bezoek geweest waar ze me hun processen 
hebben laten zien. Je moet wel weten waar 

je het over hebt. En ik heb veel gehad aan de 
ervaring van Brenda. Alle leden in de werk-
groep hebben hetzelfde doel: we willen het 
werk veiliger maken.” 
 
Deze zomer verscheen de tweede thriller 
van Tamara, een thriller waar een  arbo -
deskundige te maken heeft met een ongeval 
in een piepschuimfabriek. Schrijven is voor 
haar een manier om veilig werken onder de 
aandacht van een breed publiek te brengen.  
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Nevedi dankt Brenda de Jong voor haar 
 jarenlange inzet voor de veiligheid van alle 
medewerkers in de graanbe- en verwerkende 
industrie. We wensen haar veel geluk toe en 
hopen dat ze nog lang in goede gezondheid 
kan genieten van haar pensioen.


